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Zápis ze 75. setkání Poradního sboru RMB pro rodinu ze dne 2. 12. 2016 

 

 

 
 

 
Místo setkání: zasedací místnost tajemníka Magistrátu města Brna, budova Nové radnice, 
Dominikánské nám. 1, dveře č. 32.    
Účastníci: členové Poradního sboru RMB pro rodinu dle prezenční listiny, která je přílohou zápisu. 
 
Téma schůze: 
 

1. Zajištění péče o seniory na území statutárního města Brna - připomínkování 
připravovaného dokumentu 

2. Akční plán na rok 2016  - vyhodnocení akčního plánu, návrh nového plánu na rok 
2017 

3. Národní týden manželství 13. - 19. 2. 2017, motto: „Recept na dobré manželství“  
diskuse nad možnostmi zapojení města Brna 

4. Různé 
 
Úvod:  
Jednání zahájila MUDr. Prosková, která přivítala přítomné a přešla k jednotlivým bodům 
schůze. 
 
Ad 1) Zajištění péče o seniory na území statutárního města Brna - připomínkování 
připravovaného dokumentu 
 
MUDr. Prosková informovala, že případné připomínky k předkládanému dokumentu mohou 
členové PSpR  nadále zasílat paní Tesařové a předala slovo zástupcům Bytového odboru. 
 
K prvnímu bodu programu bylo řečeno následující: 
 
Mgr. Lahoda hovořil o stávajícím stavu  v oblasti pronájmů bytů v domech s peč. službou                        
a bezbariérových  bytů. V RMB byla schválena kritéria pro žadatele o bezbariérový byt a byty 
v DPS. 1x za čtvrt roku probíhá aktualizace  a schválení v Komisi bytové. Bytový  odbor 
navrhuje sjednocení kritérií, která budou více propracována  pro objektivnější hodnocení než 
dosud.  
V budoucnu snaha o snížení počtu žadatelů o byt v DPS a snaha zajistit co nejdéle bydlení ve 
stávajícím bytě. 
 
Bc. Šťavíková:  Lze sledovat, zda klient skutečně využívá služby v domácím prostředí, pro 
účely jeho upřednostnění  při umístění do DPS. 
 
Bc. Šťavíková, PhDr. Ing. Oujezdská:  Byty v DPS jsou samostatné bydlení a klienti musí být 
soběstační,  při zhoršení stavu se s klienty pracuje a řeší se další situace. Domovy pro seniory 
jsou určeny pro  klienty s větším rozsahem postižení nebo omezení. 
 



2 

 

MUDr. Prosková: Tato část navrhovaného systému zajištění péče o seniory předpokládá 
navyšování služeb pro klienta v souladu s jeho potřebami tak, aby mohl zůstat co nejdéle 
v domácím prostředí. 
 
Mgr. Hladík: Materiál je ještě třeba dopracovat.  Měli bychom formou pečovatelské služby               
i služeb soukromého a  neziskového sektoru zajišťovat, aby lidé mohli co nejdéle setrvávat 
v domácím prostředí. Jakmile se senioři dostanou do situace, kterou již nemohou řešit, chtějí 
odejít do domu s pečovatelskou službou a město musí  na tyto požadavky reagovat formou 
„komunitního bydlení“. Chceme sjednotit nájemné v DPS. Pro seniory je motivující stránka 
ekonomická a místní - ideálně mít  DPS v každé městské části. Při dalším zhoršení zdr. stavu 
provázat přechod do domova pro seniory  - zde rovněž dát prioritu při zhoršení zdr. stavu pro 
nájemce obecních bytů.  
 
Celý systém péče o seniory na sebe navazuje. Pokud budou senioři díky široké škále služeb 
moci zůstávat ve svých domovech, i přes částečné zhoršení zdr.stavu, uvolní tím kapacitu 
v DPS a v domovech pro seniory pro pacienty, kteří jsou hospitalizování na lůžkách LDN, kde 
často zůstávají déle než to jejich zdr. stav vyžaduje pouze proto, že pro ně není volné místo v 
zařízení navazujících soc. služeb, (zdravotní pojišťovna již neproplácí pobyt v LDN, ale 
navazující služba ještě není k dispozici - zde je mezera v systému).  
Navíc uvolnění lůžek v LDN umožní posun pacientů z tzv. akutních lůžek, kteří již akutní péči 
nevyžadují a setrvávají na standardních odděleních nemocnic pouze proto, že čekají na volné 
lůžko v LDN.  
 
Pokud se podaří nastavit dobře systém prioritizace  a provázanosti na sebe navazujících 
služeb dojde k uvolnění potřebných kapacit bez jejich navyšování. Ale i tak ve městě Brně je 
třeba navýšit kapacitu lůžek v zařízeních sociální péče o 200 lůžek. Na navýšení kapacit bude 
město Brno spolupracovat s JMK, jednání jsou v současnosti v začátcích. 
 
MUDr. Prosková: Zlepšit přehled o stavu kapacit v domovech pro seniory by napomohla 
analýza v nich ubytovaných klientů - kolik je zde klientů, jejichž zdravotní stav nevyžaduje 
pobyt v domově. U nově přijímaných opravdu dbát na to, aby to byly uživatelé, kteří tuto 
službu již potřebují. 
Bc. Šťavíková: soběstační klienti  zde jsou, neboť zde byli ubytováni ještě v době  bývalých 
penzionů pro seniory. 
Mgr. Hladík: Požádal paní Bc. Šťavíkovou o  analýzu přijatých klientů za r. 2016  a stávajících 
klientů. 
 
p. Svobodová: Jaký je postup, pokud člověk zůstane ze dne na den nemohoucí? Čekací doby 
na umístění v nějakém zařízení jsou dlouhé. 
Bc. Šťavíková: Žádosti se hodnotí dle aktuální zdravotní a sociální situace žadatele, již není 
rozhodující délka podání žádosti. Problematická je dlouhá doba, než se vyřídí příspěvek na 
péči. 
 
Mgr. Ing. Vondráčková, MuDr. Prosková: Velký prostor na zlepšení je i v  činnosti sociálních 
oddělení nemocnic, kde je třeba klást důraz na bezodkladné řešení situace klienta při 
evidentní změně mobility a  včasnou komunikaci s rodinou.  
Napomohl by rozsáhlý edukační program nejen pro sociální pracovnice, ale i zdravotní sestry. 
 
Mgr. Ing. Šmýd: Jedním z problémů je i finanční situace. Senioři mnohdy přenechají byt svým 
rodinám a ve finále nemají na úhradu služby, kterou potřebují. 
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PhDr. Ing. Oujezdská: Slepým místem jsou také situace, kdy rodič malého dítěte musí jít např. 
na operaci  a nemůže o dítě  dlouhodoběji pečovat, (druhý rodič musí chodit do práce), chybí 
zde nekomerční služba pečovatele do rodin s malými dětmi. 
 
p. Svobodová: Brno má sdílené bydlení pro seniory a zdr.sestry, je zde problém i s osamělými 
matkami, uvažuje Brno o sdíleném bydlení pro osamělé matky s dětmi? 
p. Ondrůjová, Mgr.Ing. Vondráčková: v Brně je domov pro matky s dětmi, sdílené bydlení pro 
tuto skupinu by mohlo přinášet více problémů než profitů. 
Mgr. Hladík:  I u sdíleného bydlení pro seniory se bude muset hodnotit řada kritérií, aby 
nedocházelo ke konfliktům. 
Mgr. Ing. Šmýd: V méně atraktivních lokalitách si lze pronajmout byt i za výhodnějších 
podmínek. 
Odbor bytový k tématu, zda si dvě kamarádky mohou pronajmout společně byt: Žadatelem 
může být pouze jedna osoba, ale ta si může vzít podnájemce. 
 
Na řešení situace osob v rozvodovém řízení myslí nová pravidla přidělování bytů, dříve 
nemohl být žadatel ten, kdo byl vlastníkem (nebo spoluvlastníkem) jakékoli nemovitosti, 
v nových pravidlech již toto není, takže osoba v rozvodovém řízení si může požádat o byt. 
Čekací doba se v jednotlivých MČ liší. (Např. na MČ Brno sever je 2-3 měsíce). 
V praxi se naráží na problém zneužívání statusu samoživitelky, ale ty opravdu potřebné 
poznat lze.  
 
Pokud by se uvažovalo o zřízení sdíleného bydlení pro matky s dětmi řešením pro koordinaci 
projektu by bylo pronajmutí takového bytu některé z NNO, která by řídila platby nájemného      
i celkové provozování této služby. 
 
Paní předsedkyně PSpR poděkovala členům za vyjádřené připomínky a podněty k prvnímu 
bodu programu a přešla k druhému bodu schůze. 
 
Ad 2) Akční plán na rok 2016  - vyhodnocení akčního plánu, návrh nového plánu na rok 
2017 
 
Bc. Tesařová: Akční plán pro rok 2016 byl splněn, některé z jeho aktivit přešly do návrhu 
akčního plánu na rok následující, neboť v roce 2016 se nestihly dokončit.  
 
Odbor Zdraví MMB představil akční plán na rok 2017. Poradní sbor RMB pro rodinu 
s navrhovanými aktivitami souhlasil a zároveň k němu vyjádřil tyto připomínky: 
 

• Modernizace webových stránek proběhne v prvním pololetí 2017, zároveň v tomto 
období bude dokončena mobilní aplikace prorodinných služeb. V rámci mobilní 
aplikace řešit i přístupnost  pro rodiče s dvojčaty. (např. nízkopodlažní spoje MHD na 
sebe nenavazují). Mgr. Sekanina: na mobilní aplikaci zařadit i  poskytovatele slev 
Rodinných pasů a Senior pasů.  

• K bodu kampaň zaměřená na zaměstnavatele: 
PhDr. Ing. Oujezdská: V kampani nepoužívat formulaci „zlepšování prorodinného 
klimatu“ spíše vyjádřit slovy „co můžete udělat pro zvýšení motivace svých 
zaměstnanců“ .   Lze toto téma posunout ještě dál a vytvořit zcela nové téma, které 
může být samostatnou kampaní: „Výchovnou a vzdělávací péčí se člověk rozvíjí“.  
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Dále paní Oujezdská nabídla k tomuto tématu dva možné nápady na projekty, které 
předá panu náměstkovi. 
Mgr. Sekanina: Téma osobnostního rozvoje člověka prostřednictvím výchovy a 
vzdělávání dětí nebo péčí o seniora lze propojit s tématem mezigenerační spolupráce.  

• Logo prorodinné politiky upravit tak, aby vyjadřovalo, že do tématu patří i senioři. 
 
 
 
Ad 3) Národní týden manželství 13. - 19. 2. 2017, motto: „Recept na dobré manželství“  
diskuse nad možnostmi zapojení města Brna 
 
 
Odbor zdraví informoval poradní sbor o způsobu zapojení do kampaně: Město Brno kampaň 
podpoří vytvořením společného informačního letáku, kde budou uvedeny všechny akce, 
které proběhnou v rámci Národního týdne manželství. Tradičně bude uspořádána společná 
akce města Brna a Centra pro rodinu a sociální péči. 
O případných dalších nápadech, jak podpořit kampaň, bude poradní sbor informován 
průběžně na dalších setkáních. 
 
 
Ad 4)  Různé 
 
Členové PSpR RMB se dohodli na termínu dalšího setkání, které bylo stanoveno na 13. ledna 
2017 v 8.hod. opět v zasedací místnosti tajemníka MMB. 
 
Mgr.Ing. Vondráčková a Mudr. Prosková  poděkovaly členům sboru za spolupráci a ukončili 
jednání. 
 
 
 
 
 
 
 
Zapsala, dne 12. 12. 2016, Bc. Drahomíra Tesařová, tajemnice PSpR RMB. 
 
 
 
 


